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ADMIRA L mi ne DA MER og HE RRER.
Må jeg f ørs t t akk e AIS fo r invi t ati onen til at delt age

i 25 års j ubi læum f or AIS vi rke i Fr ederi ks hav n og ønsk e sko le n til lykk e
med et kvart å rh undre de i dynami sk fremga ng .

Mi t fo r ho l d t i l AIS bl e v jo r et tæ t, id et jeg i 1953
bl ev Ka mpinf ormati ons sk o l en s fø rste næs tk ommanderend e og se ne re ef t er et
Long Co urse i Eng la nd ve ndte ti lb age so m NK i l i dt ove r tre år, og efte r
se j le nde tj enes te vend t e ti lb age som che f f or Als i 1966 f or en pe r iode på
lidt over syv å r . Og det va r j o netop i den pe r io de f r a 1966 t i l 1974 at he l e
SV Ns operat i ve syst em sk iftede f ra fed tb lya nte r t i l ope ra t i v dat abeh and lin g .
Det var en me get s pæ nde nde t i d med mange udf ordri nge r og hel t nat urli gt bl ev
AIS place ret i ce nt r um af denne udvik l i ng.

J eg va r så he ldi g , at de r på AI S i de f ør ste å r af min
che f pe r io de t i l g i k s ko l en e n r ække ene rg is ke og dynam is ke unge off ice r e r ,
der unde r de n hekti sk e udf l yt nin gs og opby gni ngspe r io de kom t i l at s pi l le
en s tor ro l le og de medv i rke de i hØj gra d t i l de n s ucc es opbyg ni nge n af
AIS og in df ør e l sen af de nye kam pi nf ormati on s syst em e r blev f or Søvær net .

J eg ha r nu f lere ga nge se t AIS udf l ytnin g s ki ld re t so m
en l og i s k br ik i fo rsvars ministe r Kje ld Ol e sen s udfl ytn in gsp o li tik ; men j eg
må kor r i gere denn e opfa tte lse, id et de t i 1970 var davær end e FM Er ik Ni nn
Han sen, de r fr a Folk et i nget s tal e r st o l bekend t gj or de at FR H sku l le bli ve
Fl ådens hovedba se og at den ta kt i ske t ræne r, de r var under anskaf fe lse na
tur l igvis s ku l le plac eres he r . I nden da havde Nin n Han se n bedt min i st er i e t s
embe dsmænd s amme n med AIS om at unde r søge mu l i ghed en f or at placere træn e r en
i det kr akkede hot el Skage n i ce ntr um af Skage n by og han f i k da også se ndt
davær ende kont or ch ef , sene re ge nera l løjt na nt GK Kr i s t en se n og CH AI S på en
udf lu gt t i l Skage n f or at be se hot e l l et og komme med argume nte r for og i mod
e n placer i ng her . Ca 2 uge r sene r e måt t e FM så æn dre s i n be s lu tn in g om træ 
ner en s pl ace r i ng , me n i s te det for SMV kabe lv ærk st ed på Hol nen , blev det så
t i l FLS FRH. Vi va r nog l e sty kke r , der med daværen de CH TLV KO Pr ause i s pi d
sen ove r væ re de Ninn Han sen s t a le fra fo l ke t i ngets ti lh ør erp l ad se r og f ra det
t idsp unkt vi ds te vi hvad klok ke n var slået og da arb ej dede vi a l le på AIS
l oyal t på at få det bedst mu l ige ud af e n placer i ng i FRH .

At de r sk ul le gå 22 år før næs t e t r i n i udflyt ni nge nb lev
t aget havde vi ik ke drømt om på det t idsp unkt , da vi anså de l okal e soc ia l 
demo krat is ke pol i tik er e i Nor d Jy l la nd me d Risgaard Knudse n i s pidse n , som
sær de les in dfl yde l se s ri ge; me n de soc ia lde mo kr atiske For s var smini s tre Kje ld
Olesen og se nere Po ul Søgaaard ha vde ikk e sa mme udfl ytni ngs l yst so m Ninn
Han sen , da de begge anså en tota l udf lyt ning so m a l t f or kos t bar i fo r ho ld
t il det der kunne opnås ved det . Jeg fi k se l v se nere l e jli ghed t i l at drØfte
udf l ytn in g med Poul Søga a r d, da j eg fr a 1977 t i l 1982 som CH OP 1 i FST re jste
e n de l i mi niste re ns fø lg e , og det var i kke P.S me ni ng at f lytte mer e væ k
f ra Ho l men end nød ve ndi gt, me s t udfr a ønsket om at beva re OLV.

Men l ad mi g ve nde l i dt t i l bage t i l å re ne f r a 1966 t i l 1970
De de r kan husk e de t gam le AIS på Magr e t heh o lm vi l også er i ndre de n noge t
ant ik ke Re di fon træ ner med fir e own s hi ps so m det va r umul ig t at hold e i up
l i nin g. Ga ng på ga ng g ik vores øve lser i vask en ford i et sk i b opdagede e t
ande t på bl ot 5 sømi i s afsta nd medens det te s kib havde først næv nte på 17
sømi is afst and . Fust r ati one rn e var s to re og det va r da også årsag t i l at
s ko le n i 1967 opsti l le de ope r ative krav t i l e n ny ta ktisk t ræne r og ef te r
ih ær d i gt l obbyarb e jde i SØ væ r nsko mma ndoe n og ved SV N TLV fi kbe vi lget pe nge
t i l e n så da n træn er i 1968 . Ved et mønster værdi gt samar be j de me l l em AIS og

TL V blev der så udar be j det ope rative og t ekn i sk e spec if ik at io ne r t i l en



taktis k t r æne r , so m sk ulle væ r e så f leks ibe l , at de n kunne tje ne SV N mange
år ud i fremt ide n og de t var et abso l ut krava t de n sk u l le kunne mod ifice res
i t akt me d de n t e kni ske udvi kl in g og tje ne so m bas i s fo r udvi kl i ngen af de
operat ive dat ab ehandlin gs sys t eme r der forudsås in df ør t i SVN i den nærm e s t e
fremtid . Krave ne sendt e s i udbud ti l de firm aer der skønnede s at kunne pro~ :,cl

ducere en s ådan træner . Jeg mener at der indkom 9 forslag , hvoraf TL V og AIS
kunne arbejde videre med 4, hvoraf der igen efter nogl e forhand l ing sr under
bl ev 2 t ilbage . Ti l s l ut kunne TLV og AI S væ lge et amerikansk f i r ma der de n
gang hed : Gen e r el Pr ec i si on LI NK Div is io n so m det f i rma der havd e de n beds te
l øsn in g . Fi r mae t ha r i øvr i gt s ki f t e t navn adski l l i ge ga nge , a l t efter hvem
der købte det op , me n da kont r akt en blev teg net i 1969 hed det SI NG ER LIN K.
Som jeg sag de var sa ma r be jdet me l l em TLV og AIS perfe kt og j eg vi l i den
samme nhæ ng f r emhæ ve c i v in g . Ka j GR EGERS EN TK CH SMK som f i k t ræner en sat
på Mat e ri el in ve s t e r in gs pl an en og ikke min dst c i v. i ng. PER JEN SEN de r ge nnem
åre ne har gjo rt me ge t for AIS . Jeg bør ve l også nævne KD PRA USE de r tog s i g
meget om hyggel igt af sag en og f ulgte den he l t ti l dør s , se lv efte r han va r
afgået fra TL V og bleve t CH FL S KBH .Al le AIS offic e rer og se rg enter l e ve r ede
perfekt arbej de og det vi l føre forv idt at nævne al le ved na vn , kun vi l jeg
ti lla de mi g at næv ne afdøde KK HEN RI K BACH som f i k mi g ove r t a l t t il LI NK
l øs n i nge n og t ræner koor d i nat or en daværende KL T. T. JE NS EN der må s i ges at
ha ve en s to r de l af æren f or , at trænerprojektet gik så godt som det nu g ik .

Som j eg a l lerede har nævn t bl ev der så t ruffet bes lut ni ng
om at træne re n skul l e in s t al l e r e s i nye bygn i nge r i FRH og her sta r tede så et
godt sa ma rbej de med For s var et s Bygn in gstje ne ste og FLS FRH . Såve l ar ki tekte r
som in geni ør e r fra FB T i KB H som de l okal e ark i t ekt e r og i ngeni ør e r på FL S
var umåde l i gt pos i t i ve og hj a l p os på a l le måde r med at f å bygge t de n beds t
t æn ke l i ge skol e her . Pi oner ånd var de r nok af og ma nge pr obl eme r bl e v l øs t
ved god t s amarbe j de . J eg ha r mange e kse mp le r på de nne fa nats i og dyn ami k ;
men vi l nøje s med et enke l t eksempe l nem l i g panse rd ør en t i l AIS hemme l i ge
ark iv . En dag kom KL T. T. J~J~~ n o g sagde : Ark ite kt Ro str up Boyese n har fo r 
ta lt , at de ved en o mbyg n ing~ h~ · fået en panse r dør i ove rskud . Om de t nu va r
fo rdi l ande t s pe nge al l erede denga ng var opbrug t ved jeg i kke , me n TT bad om
lov t i l at ta ge in d at se på den og evt bortføre de n t i l FR H. En l a s tv ogn
blev fluks rekv ireret og samme dag var døre n la stet og på ve j til FRH , hvor
den nogle dage senere blev i nds at i et rum som s å senere blev foret og s i kr e t
efte r FEs krav ti l opbevaring af HEM mat e r i a l e . Se det kalder jeg pi onerånd
og s am ar be j de .

AIS har så udv ik let s i g s tø t , In den jeg fo r lo d sko le n i
1974 havde vi fået be vi lg ing t i l byggeri et af de nne de l af s ko l e n og ra dar 
og so nars ko l er ne va r bes l utte t f lyt tet her op og vi hav de fået en so nartræne r
i nt egr ere t i vores syst em l i ge som de fø r s t e da ta sy st eme r t i l s ki be ne va r in 
s ta l le re t i mode lr um i træn e r en . De r e r s ket ma nge t i ng i de s i ds te 25 år ;
men jeg må s ige at s kol en har udvi klet s ig hen mod de må l vi dr ømte om i 68 .
Tr æn e r ens Fl eks i bi l it et ha r vist sig at l eve mere e nd op t i l det vi kræve de
og der er i nt egr e r e t me get nyt kra m i de n .Ande n på sko le n ka n jeg opfatte ,
er f ortsa t dynami s k og de r s ke r som chefe n ill ust rered e man ge t in g hvor AIS
er i ce ntr um og per sone l le t er parat t il at udnyt te de g i vne mu l ig heder .Jeg
husker en ep i sode fra NPG mødet hvor j eg som CH OP1 i FST havde f ore sl ået mø 
det holdt på AI S i FRH. Det var et gigant møde f or alle NAT O landenes UM og
FM For sv arschefer NATO kommand ochefer med SACEUR og SACLANT i sp id sen og le 
det af NATOs Genera lsekr etær J ose ph LUNNS. AI S personel var he lt op pe på
mærkerne og a l t kom t i l at virke he lt perfekt . At AI S samt i d ig f ik a lt de t
ma n ikke ha vde kunne t opnå ti d l i ge r e i f orm af bl . a . e n kæm pe maku lator , der
kunne tage te lefon bøger , a lske ns konto rm as k i ne r og også gu l vt æpper bl .a . på
c hefe ns kontor s ky l dt e s en meget kv ik NK AIS so m ved mind st e af lag he nv iste
t i l FKO. FMN og FCH var meget t i lfre ds e med al de n s tø tte AIS gav på mød e t
og accepte rede at der ogs å fa ld t l i dt af t i l AIS.



FLS FRH so m sku l le være Fl åden s hovedbase har været en
f r emr age nde vært for AIS . Samarbejdet va r fra start godt og l an gt bedre end
den se rv ice der blev ydet på HOL MEN. Vi blev i dag for 25 år si de n budt vel
komne på FLS 10 års dag, så i dag må FL S FRH kunne fejre 35 års fødse lsdag .
t i l l ykke med de t og må den hjæ lpsomhed vi f andt ti l l øsni ngen af vore pr o
ble me r i 1972 fortsæ t te mange år ud i f remt ide n .

AIS har med s i ne knap 20 år på Magrethe ho lm og idag 25 år
i FRH nåe t der he n at sko le n om ca.5 år ka n f e j r e 50 års jub i læum . Ma nge
morsomme hæn del ser og mu ntre annekd oter kan stad ig husk e s af de der var med
men inde n l æn ge er mange af de der var me d fra s tar ten væk . Jeg f i nde r der 
fo r at de t er på tide at få s aml e t så meget af dette mate ria le som muli gt og
evt . udgi ve t i e n jubi læumsbog i år 2003 de n 1. j uni . I ande n f or bi nde lse
ved jeg hvor svært det er at trænge ned i Rigsarkivet s/ Forsvare ts Ark ivs
meget gOdt gemte pap irer så f or historie ns sky ld vi l jeg fores lå AIS a l le rede
nu at s t ar t e at tæ nke på et l Ødi gt jubi læumsskr ift.

Måt t e det ende l ig he r ved AIS 25 års j ub i læum i FR H
være mig ti lstået at øns ke at SV N vil le sa mle si ne operat ive sko ler omkr i ng
AIS, så ledes at de pla ner, de r var årsag til ans kaf felse n af de n takt iske
t ræner , ende l ig kunne føre s ud i li ve t og SVN få det effekt ive træn i ngscen ter
som de opr i ndel ige planer fra 1967 s t i lede efter .

Til l ykke med de 25 år i FRH.


